



ИНСТИТУТ
ИСТОРИИ
И АРХЕОЛОГИИ

УРАЛЬСКОГО
ОТДЕЛЕНИЯ

РОССИЙСКОЙ
АКАДЕМИИ
НАУК

УРАЛЬСКИЙ ИСТОРИЧЕСКИЙ ВЕСТНИК

№ 3(84)
2024



CONTENTS

ARCHAEOLOGY AND ETHNOGRAPHY OF NORTHERN EURASIA

<i>I. M. Berdnikov, N. B. Sokolova.</i> Dynamics of Neolithic Cultures of Baikal-Yenisei Siberia in the Context of the Stone Age of Northern Asia and Neighboring Territories	6
<i>D. N. Enshin, S. N. Skochina, V. V. Ilyushina.</i> The Early Neolithic of the Lower Ishim Region in the Context of the Neolitization of the Mountain Forest and Forest-Steppe Zones of the Trans-Urals and Western Siberia	21
<i>I. V. Shevnina.</i> Makhanjar Culture in the Context of Transcultural Interactions	34
<i>E. N. Dubovtseva, T. Yu. Klementieva, L. L. Kosinskaya, A. A. Pogodin, N. M. Chairkina.</i> The Taiga Zone Neolithic of Western Siberia: Main Results	46
<i>A. V. Epimakhov, P. S. Ankusheva, N. S. Batanina, A. O. Bukacheva, E. O. Vasyuchkov, D. V. Kiseleva, Yu. S. Makurov, A. A. Khokhlov.</i> Funeral Practices of the Final Bronze Age in the Southern Trans-Urals: Between Cultural Norm And Deviation	61
<i>G. V. Kubarev.</i> Jinshan 金山 — the Tugu Turks' Ancestral Home: The Localization Problem	71
<i>A. V. Golovnev.</i> Theories of Ethnogenesis as a Scientific Heritage: The Case of the Academic History of Yugra	80

MODERN SOURCE STUDIES: BETWEEN TRADITIONS AND INNOVATIONS

<i>M. F. Rumyantseva.</i> Material Sources in Historical Research: From Tradition to Innovation	90
<i>A. D. Popov.</i> A Memorial Building as a Source for the History of Memory: an Integrated Approach to Studying	98
<i>G. A. Yankovskaya.</i> Contemporary Art Exhibitions as a Complex Historical Source: The Specifics of detection, Analysis and Interpretation	107
<i>V. M. Rynkov.</i> Statistical Sources in the Light of Historical Sources Classification by Kinds	114
<i>E. S. Grishin, D. A. Krutov.</i> Attribution Techniques of Primary Cartographic Sources as a Practice of Cartographic Source Studies	125
<i>A. V. Latyshev.</i> The Authenticity of the Diaries of General A. I. Yeryomenko and Their Connection with His Memoirs	134
<i>M. N. Arkhipov, D. Sh. Kalkhitashvili, O. A. Chagadaeva.</i> Using the PolyAnalyst Platform to Analyze a Database of Anthropological Interviews	142

THE DECEMBRISTS: CONTROVERSIAL ISSUES OF STUDIES

<i>V. A. Shkerin.</i> The Peasant Question in the Early Decembrist Organizations	153
<i>P. V. Ilyin.</i> Aposiopesis and Hidden Meanings in Memoir Texts (On the Example of the Memoirs of the "Surviving Decembrist" A. F. Baggovut)	162

FRAGMENTS OF RUSSIA'S MILITARY HISTORY

<i>A. V. Dmitriev.</i> Garrison Regiments of the Siberian Division at the Turn of the 18 th –19 th Centuries	171
<i>N. A. Zayats.</i> Votkinsk Division of the "First Formation" (November 1918 – May 1919)	180

REVIEW

<i>D. V. Larkovich.</i> Ethnic Culture and the Authorial Phenomenon	189
<i>I. N. Strekalov.</i> "Living Fabric" of the History of the 1905–1907 Revolution	192

CONFERENCE

<i>E. Yu. Baranov.</i> The Demographic System of Society: Searching for Conditions and Strategies of Sustainable Development (On the 15 th Ural Demographic Forum)	195
---	-----

СОДЕРЖАНИЕ

АРХЕОЛОГИЯ И ЭТНОГРАФИЯ СЕВЕРНОЙ ЕВРАЗИИ

<i>И. М. Бердников, Н. Б. Соколова.</i> Динамика неолитических культур Байкало-Енисейской Сибири в контексте каменного века Северной Азии и сопредельных территорий	6
<i>Д. Н. Еньшин, С. Н. Скочина, В. В. Илюшина.</i> Ранний неолит Нижнего Приишимья в контексте проблематики неолитизации горно-лесной и лесостепной зон Зауралья и Западной Сибири	21
<i>И. В. Шевнина.</i> Маханджарская культура в контексте транскультурных взаимодействий	34
<i>Е. Н. Дубовцева, Т. Ю. Клементьева, Л. Л. Косинская, А. А. Погодин, Н. М. Чауркина.</i> Неолит таежной зоны Западной Сибири: основные результаты	46
<i>А. В. Епимахов, П. С. Анкушева, Н. С. Батанина, А. О. Букачева, Е. О. Васючков, Д. В. Киселева, Ю. С. Макуров, А. А. Хохлов.</i> Погребальные практики финала бронзового века Южного Зауралья: между культурной нормой и девиацией	61
<i>Г. В. Кубарев.</i> Цзиньшань 金山 — прародина тюрков-тугю: проблема локализации	71
<i>А. В. Головнёв.</i> Теории этногенеза как научное наследие: опыт Академической истории Югры	80

СОВРЕМЕННОЕ ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ: МЕЖДУ ТРАДИЦИЯМИ И НОВАЦИЯМИ

<i>М. Ф. Румянцева.</i> Вещественные источники в историческом исследовании: от традиции к новации	90
<i>А. Д. Попов.</i> Мемориальное сооружение как источник по истории памяти: комплексный подход к изучению	98
<i>Г. А. Янковская.</i> Выставки современного искусства как комплексные исторические источники: специфика выявления, анализа и интерпретации	107
<i>В. М. Рынков.</i> Статистические источники в свете видовой классификации	114
<i>Е. С. Гришин, Д. А. Крутов.</i> Приемы атрибуции картографических источников как практика картографического источниковедения	125
<i>А. В. Латышев.</i> Аутентичность дневников генерала А. И. Еременко и их связь с его мемуарами	134
<i>М. Н. Архитова, Д. Ш. Калхиташвили, О. А. Чагадаева.</i> Опыт применения платформы <i>PolyAnalyst</i> для анализа базы данных антропологических интервью	142

ДЕКАБРИСТЫ: ДИСКУССИОННЫЕ ВОПРОСЫ ИЗУЧЕНИЯ

<i>В. А. Шкерин.</i> Крестьянский вопрос в ранних декабристских организациях	153
<i>П. В. Ильин.</i> Фигуры умолчания и скрытые смыслы в мемуарных текстах (на примере записок «уцелевшего декабриста» А. Ф. Багговута)	162

ФРАГМЕНТЫ ВОЕННОЙ ИСТОРИИ РОССИИ

<i>А. В. Дмитриев.</i> Гарнизонные полки Сибирской дивизии на рубеже XVIII–XIX в.	171
<i>Н. А. Заяц.</i> Воткинская дивизия «первого формирования» (ноябрь 1918 — май 1919 г.)	180

РЕЦЕНЗИИ

<i>Д. В. Ларкович.</i> Этническая культура и авторский феномен	189
<i>И. Н. Стрекалов.</i> «Живая ткань» истории революции 1905–1907 гг.	192

КОНФЕРЕНЦИЯ

<i>Е. Ю. Баранов.</i> Демографическая система общества: поиски условий и стратегий устойчивого развития (о XV уральском Демографическом форуме)	195
---	-----